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RAPORT ÎNTÂLNIRE COLŢEŞTI, COMUNA RIMETEA, JUDEŢUL ALBA 

4 DECEMBRIE 2014 
În data de 4.12.2014 la Colţeşti, comuna Rimetea, judeţul Alba la Conacul Secuiesc, începând cu ora 10.00, a 
avut loc cea de-a doisprezecea întâlnire planificată în cadrul proiectului „Reţeaua Promotorilor pentru Sate 
Curate – Creşterea conştientizării comunităţilor rurale din regiunea NV în legătură cu impactul activităţilor lor 
asupra mediului înconjurător”, PROIECT CO-FINANŢAT PRINTR-UN GRANT DIN PARTEA ELVEŢIEI PRIN 
INTERMEDIUL CONTRIBUŢIEI ELVEŢIENE PENTRU UNIUNEA EUROPEANĂ. 

La acţiune au participat 34 de reprezentanţi ai primăriilor din comunele Rimetea, Moldoveneşti, Rîmeţ, 
Livezile,  reprezentanţi ai Şcolii Gimnaziale din comuna Rimetea, ai Direcţiei Silvice, ai operatorilor locali de 
salubritate, canalizare şi apă, ai Consiliului judeţean Alba şi ai Instituţiei Prefectului judeţului Alba, ai ONG-
urilor din zonă (CEEM, Albamont, Administraţia Natura 2000 Trascău), ai APM Alba, ai unor firme private din 
zonă, cetăţeni şi voluntari, alături de echipa proiectului şi reprezentanţii GNM, CJ Alba. 

Întâlnirea a fost organizată în cadrul parteneriatului dintre Garda Naţională de Mediu, Comisariatul judeţean 
Cluj şi Alba şi LADO, filiala Cluj, cu sprijinul Primăriei Rimetea. 

Participanţii au fost întâmpinaţi de domnul primar Szócs Francisc şi de domnul viceprimar Vereş Rudolf. 
Domnul primar a vorbit despre faptul că Rimetea a fost inclusă de Ministerul Culturii pe lista propunerilor pe 
care le are România pentru Patrimoniul Mondial UNESCO. Comuna a fost propusă împreună cu o localitate 
din Ungaria, aflată deja în Patrimoniul Mondial. În plus, satul Rimetea s-a aflat pe locul 1 într-un top al celor 
mai frumoase localităţi rurale din România, fiind considerat unic în lume, prin patrimoniul arhitectural 
extraordinar şi peisajul mirific. Conform declaraţiei primarului, comuna este prima localitate rurală care a fost 
distinsa din partea Comisiei Europene, în 1999, cu premiul „Europa Nostra” pentru conservarea patrimoniului 
cultural şi arhitectonic. În octombrie 2000, Oficiului Naţional al Monumentelor Istorice a desemnat localitatea 
Rimetea drept zonă arhitecturală protejată. Teritoriul comunei se află 100% în arie naturală protejată, acest 
lucru fiind de asemnea special. În comună multe gospodarii sunt racordate la alimentarea cu apă şi canalizare, 
există staţie de epurare şi 100% din cetăţeni au contract cu operatorul de salubrizare. Pentru că apa potabilă 
este captată prin cădere liberă de la o sursă locală, cetăţenii sunt nemulţumiţi de preţul prea mare al acesteia. 
Operatorul de salubritate desemnat momentan şi care asigură curăţenia comunei este foarte serios, deşi nu 
operează în alte localităţi din judeţul Alba. Cetăţenii sunt mulţumiţi acum, dar sunt îngrijoraţi că, prin noul 
sistem de managemnt al deşeurilor, să nu trebuiască să plătească mai mult şi să nici nu fie mulţumiţi de 
servicii. 

Doamna Mărioara Popescu din cadrul APM Alba a prezentat sistemul integrat de management al deşeurilor 
din judeţul Alba, subliniind provocările legate de producerea compostului în gospodării individuale la sate, 
pentru minimizarea cantităţilor de deşeuri. De asemenea, a informat participanţii asupra obligaţiilor legate de 
colectarea selectivă. 

Domnul comisar şef al GNM, CJ Alba a prezentat principalele probleme de mediu cu care se confruntă 
autorităţile locale în zonele rurale din judeţ.  

Domnul Macaveiu Lucian, în calitate de director al Administraţiei Natura 2000 Trascău a feliciat Primăria 
Rimetea pentru implicarea în gestionarea problemelor legate de teritoriul comunei care se află 100% în arie 
protejată şi a precizat că, deşi acordarea compensaţiilor pentru cei care au terenuri în arii naturale protejate 
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este  prevăzută de lege, acest lucru nu a fost implementat, născând foarte multe nemulţumiri din partea 
cetăţenilor. De asemnnea, datorită statutului actual al administratorilor de arii, este imposibil de realizat o 
administrare performantă. Planurile de management pentru zonă nu au fost aprobate, probabil, în primul rând, 
din cauza lipsei de personal  la nivelul autorităţilor care trebuie să analizeze şi să aprobe planurile. Existenţa 
unei agenţii pentru biodiversitate, care a fost infiinţată prin lege, dar care nu a funcţionat propriu-zis, ar fi foarte 
utilă. 

Doamna Fodor Melinda, secretar al comunei Moldoveneşti a adus în discuţie faptul că deşi majoritatea 
comunităţilor rurale spun că nu este posibilă colectarea selectivă a deşeurilor reciclabile, acest lucru poate fi 
realizat, dacă problema este abordată consistent, pas cu pas, cu acţiuni de stimulare şi constrângere, aşa cum 
se face ăn comuna Moldoveneşti. Din ce ăn ce mai puţine deşeuri se regăsesc pe malul apelor şi al drumurilor 
din comună sau pe hotar. 

În timpul întâlnirii au fost realizate prezentări de către echipa de proiect: 

- Doamna expert Mihaela BEU a prezentat obiectivele proiectului, grupul ţintă, rezultatele obţinute până 
acum în proiect, lecţii învăţate şi problemele identificate în comunităţile rurale, ca urmare a dezbaterilor din 
cadrul celor 9 întâlniri anterioare. 

- Domnul expert Isaia MAGHEAR  a prezentat câteva din aspectele bune şi rele ale satului actual din punct 
de vedere al problemelor de mediu, activităţi de protecţia mediului care se realizau în mod tradiţional, dar 
care au fost uitate şi  activităţi de mediu noi care ar trebui promovate. 

- Domnul comisar GNM Costa STANISAV a prezentat atribuţiile importante ale autorităţilor locale referitoare 
la protecţia mediului, cu exemple concrete despre modul în care se poate acţiona pentru a îmbunătăţi 
aspectul satelor, pentru a păstra tradiţiile, a atrage investitori şi a promova obiectivele turistice. 

- Domnul comisar GNM Daniel SZEKELY s-a referit la ariile naturale protejate din zona în care a avut loc 
întâlnirea şi a arătat care sunt avantajele existenţei unei arii naturale protejate pe teritoriul unei comune. A 
încurajat participanţii să îşi spună părerea în cadrul dezbaterilor publice vis-a-vis de planurile de 
management ale ariilor naturale protejate care se întocmesc.    

În finalul întâlnirii, reprezentanţii proiectului au mulţumit Primăriei Rimetea pentru sprijinul acordat acţiunii. 

Întâlnirea a fost organizată cu implicarea şi sprijinul nemijlocit al Gărzii Naţionale de Mediu, Comisariatul 
Judeţean Alba, reprezentanţii proiectului mulţumind pentru implicare şi aportul adus reuşitei acţiunii. 
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